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فرانس پرس مدعی شد؛
درخواست عجیب آرژانتین از قطر 

درباره محسن رضایی 
یــک منبع دیپلماتیک در گفتگو با فرانس پرس مدعی 
شد که آرژانتین از قطر خواسته است که محسن رضایی، 
معاون اقتصادی رئیس جمهور ایران که اکنون در دوحه 
به سر می برد را بازداشت کند. چند دادستان آرژانتینی با 
متهم کردن محســن رضایی در نقش داشتن در حادثه 
مرکز یهودی در بوئنوس آیرس در سال ۱۹۹۴ م از وزارت 
خارجه کشور خود خواستند که تمام ابزار های دیپلماسی 
را به کار گیرند و محسن رضایی را بازداشت کنند.شبکه 
فرانس پرس مدعی شد که آرژانتین از قطر خواسته است 
که محسن رضایی را بازداشت کند.به نوشته ایسنا یک 
منبع دیپلماتیک در گفت وگو با فرانس پرس مدعی شد 
که آرژانتین از قطر خواســته است که محسن رضایی، 
معاون اقتصادی رئیس جمهور ایران که اکنون در دوحه 
به سر می برد را بازداشت کند. چند دادستان آرژانتینی 
با متهم کردن محسن رضایی در نقش داشتن در حادثه 
مرکز یهودی در بوئنوس آیرس در سال ۱۹۹۴م از وزارت 
خارجه کشور خود خواستند که تمام ابزارهای دیپلماسی 
را به کار گیرند و محســن رضایی را بازداشت کنند.این 
منبع دیپلماتیک مــی گوید که وزارت خارجه آرژانتین 
بعد از کسب اطمینان از حضور محسن رضایی در قطر با 
درخواست این دادستان ها موافقت کرد.این منبع تاکید 
کرد که وزارت خارجه آرژانتین از اینترپل خواسته است 
که در این زمینه با آن ها همکاری کند.از ســوی دیگر 
سانتیاگو کاویرو، وزیر خارجه آرژانتین به سفیرشان در 
دوحه دستور داده است که به طور فوری این مساله را به 

وزارت خارجه قطر اعلام کند.

وزیر کشور: اغتشاشات  در سراسر 
کشور کنترل شده 

وزیر کشور گفت: اگر کسی حرفی و نقدی دارد می تواند 
مطرح کند، همانطور که اکنون به روش ها و سطوح های 
مختلف نیز انتقاد انجام می شود.به گزارش ایسنا احمد 
وحیدی روز سه شــنبه ۲۶ مهر در سفر به استان بوشهر 
و در جمع خبرنگاران با اشــاره وضعیت مطلوب امنیت 
اظهار کرد: برخی مزاحمت های اندک در استان بوشهر با 
مدیریت خوب مسئولین رفع شده استوی با بیان اینکه 
دســتگاه های اطلاعاتی و امنیتی اغتشاشات را کنترل 
کرده اند، اضافه کرد: اغتشاشگران بازداشت تحویل دستگاه 
قضا شده اند تا به مسائل آن ها رسیدگی شود.وزیر کشور 
تصریح کرد: دشمنان خواب های پریشانی برای انقلاب 
اســلامی ایران دیده بودند که ایــن خواب هرگز تعبیر 
نخواهد شد؛ آنها تصور می کنند که می توانند امنیت ایران 
را به خطر بیاندازند.وحیدی با تاکید بر اینکه جمهوری 
اسلامی تضمین کننده امنیت خلیج فارس است، بیان 
کرد: امنیت جمهوری اســلامی و خلیج فارس مطلوب 
است.وی ادامه داد: دشــمنان دچار خطای محاسباتی 
هستند و هر بار مسیری را دنبال می کنند و سرشان به 
سنگ می خورد و مردم با استواری، انسجام و وحدت ملی 
در میدان دفاع از کشور هستند.وزیر کشور با بیان اینکه 
جمهوری اســلامی از بازترین کشور در حوزه نقد است، 
اظهار کرد: اگر کســی حرفی و نقدی دارد هم می تواند 
مطرح کند، همانطور که اکنون به روش ها و سطوح های 
مختلف نیز انتقاد انجام می شود اما هیچ کس از اغتشاشگر 
نمی پذیرد که کســب و کار و جان و زندگی مردم را به 
خطر بیاندازد و برای مردم مزاحمت ایجاد کند.وی گفت: 
دشمن به خصوص کانال های خبری معاند به دنبال ایجاد 
آشوب فعالیت می کنند اما این کار آب در هاون کوبیدن 
اســت. آنها باید سر عقل بیایند و اطلاعات غلط خود را 
اصلاح کنند.وزیر کشور عنوان کرد: امنیت کشور ایران 
مردم محور است و مردم خود آن را تامین می کنند، اگر 
جوانانی احساساتی شده و در اغتشاشات حضور داشته 
باشــند با رافت اســلامی با آنها برخورد می شود اما اگر 
کسانی در اغتشاشات مصرانه بر تخریب و بر هم زدن نظم 
عمومی پافشاری کرده اند، بر اساس موازین قضایی با آن ها 
برخورد عادلانه می شود.وحیدی بیان کرد: تعداد زیادی از 
افراد دستگیر شده که با اظهار پشیمانی عنوان کرده اند 
که تحت تاثیر فضاهای مجازی و تلویزیون های وابسته 
به عربستان سعودی و غربی ها دست قرار گرفته اند، آزاد 
شده اند. تعدادی نیز که پرونده های روشنی در اغتشاشات 
داشتند، کیفرخواست آن ها صادر و به دستگاه قضا برای 
رسیدگی معرفی می شــوند.وی ادامه داد: جای تعجب 
اســت که در این کانال ها مسائل مربوط به اغتشاش نه 
تنها آموزش داده می شود که ترویج و رهبری هم می شود 
و ملت ایران محق هســتند که از این رسانه ها در وقت 
مناسب در سطح بین الملل درخواست محاکمه داشته 

باشند.

سردار پاکپور خبر داد: 
اوج عملیاتی رزمایش نیروی زمینی 

سپاه در روزهای آینده
سردار پاکپور فرمانده نیروی زمینی سپاه  درباره مراحل 
دومیــن روز از این رزمایش اظهار کــرد: ما امروز برنامه 
ستون کشی و اســتقرار نیروهای خودمان را در منطقه 
رزمایش داریم که این بخش از ساعت ۶ صبح آغاز شده 
و هم اکنون نیز در حال انجام است.وی افزود: عملیات های 
پیش بینی شــده برای روز سوم نیز طبق برنامه از صبح 
امروز )چهارشنبه ۲۷ مهر( انجام می شود.فرمانده نیروی 
زمینی سپاه پاسداران در پاسخ به سوالی مبنی بر اینکه 
رزمایش اقتدار نیروی زمینی ســپاه در چه روزی به اوج 
خود خواهد رســید، بیان کرد: هر روز این رزمایش اوج 
آن اســت. دیروز که تجمع نیروها و تجهیزات را شاهد 
بودیم یک اوج بود و امروز هم که شاهد اعزام تجهیزات 
و ستون کشی به منطقه رزمایش هستیم.وی ادامه داد: 
ستون کشی یکی از مراحل بسیار سخت رزمایش است،. 
 چرا که تجهیزات باید بــا یک نظم خاصی از محورها و 
جاده ها عبور کنند که ملاحظات خاص خود را دارد و تا 
عصر امروز نیز به لطف خدا به سلامتی انجام خواهد شد.

خبر

تا امثال حسن عباسی تریبون دارند 
گفت وگوی ملی شوخی است

یک فعال سیاسی اصول گرا تاکید کرد:  ما امروز بلد نیستیم 
به رقیب سیاسی خودمان احترام بگذاریم. روزنامه  کیهان 
احترامی برای رقیب قائل نیست، فقط با فحاشی با مخالفین 
خــود حرف می زند. بنابراین ما هنوز به پختگی در ادبیات 
سیاسی نرسیدیم که بخواهیم به گفتمان سیاسی برسیم.

غلامعلی جعفرزاده ایمن آبادی نماینده پیشــین مجلس 
در گفت وگو با ایلنا، در پاســخ به ســوالی دربــاره ارزیابی 
صحبت های اخیــر آقایان حداد عــادل و علی لاریجانی 
بــا موضوع حوادث اخیر و هشــدارهایی که دادند و اینکه 
خطرهایی که گوشزد شده را تا چه اندازه جدی می بینید، 
گفت: مجموعه دولت خیلی حرف شــنو نبوده، اعتماد به 
نفس بالایی دارد و به نظر می رســد راه گفتمان با ملت را 
چندان بلد نیست. برای کسب محبویت فقط از جیب مردم 
خرج می کند. خوب است دلسوزان نظام و انقلاب مثل آقای 
لاریجانی که هم فردی جامعه شناس است و هم شناختی از 
جامعه شناسی و نسبت به قوائد حاکمیت آشناست نسبت 
به این مسائل سکوت نکند.وی افزود: پلیس جایگاه امنیتی 
در کشــور دارد و حافظ امنیت کشور است اما نباید درگیر 
کارهایی بشود که آن کارها ریشه فرهنگی دارد و پلیس هم 
بلد نیست کارهای فرهنگی انجام دهد. این سکوت نکردن 
جای تقدیــر دارد و امیدوارم مجموعــه دولت به حرف و 
اخطارهای افرادی چون آقای لاریجانی گوش کند.جعفرزاده 
ایمن آبادی در پاسخ به این سوال که هشدارهای مربوط به 
دو قطبی شــدن جامعه چقدر جدی بوده و ساز و کار رفع 
آن چگونه است، گفت: بعد از تشکیل دولت سیزدهم تمایل 
زیادی به دو قطبی شدن جامعه ایجاد شد؛ مثل دو قطبی 
بانیان وضع دیروز و بانیان وضع موجود که این خزعبلات در 
هیچ کتابی نوشته نشده است. عده ای به دنبال آن هستند 
که از آب گل آلود ماهی بگیرند اما جامعه ای که وحدت در 
آن نباشد، جامعه خطرناکی می شود. به همین دلیل مسبب 
اتفاقات امروز دولت است و باید از این دوگانگی پرهیز شود. 
خوب بود کــه در هفته وحدت، وفــاق و همدلی در بین 
اقشــار و احزاب مختلف ایجاد می شد تا بتوانیم از ظرفیت 
شخصیت ها برای حل بحران های فعلی استفاده کنیم.این 
نماینده پیشــین مجلس در پاسخ به این سوال که تبعات 
حذف چهره هایی مثل آقای لاریجانی از مدیریت کشور را 
چگونه می بینید، گفت: اداره کشور با مهندسی خاصی در 
یک سال اخیر به دســت آقای رئیسی سپرده شده و الان 
می بینید وضع به گونه ای است که حتی دوستداران شان از 
اصلاح کشور و ایجاد وضع اقتصادی مناسب ناامید بوده و از 
الان می گویند حداقل تا دو سال دیگر اتفاق خوبی نمی افتد. 
وقتی افراد مثبت، دلسوز و کاربلد را خانه نشین می کنیم و 
به آدم های ناکاربلد کار می دهیم، نتیجه چیزی می شود که 
امروز می بینیم.این نماینده پیشین مجلس در پاسخ به این 
سوال که آقای اژه ای فراخوان گفت گو را مطرح کردند نظر 
شما درباره این موضوع چیست، گفت:  گفت وگو مکانیسم 
دارد. این گفت وگو باید توســط چه کسی و در کجا انجام 
شود؟ شما به احزاب راه نمی دهید که حرف های خودشان 
را مطــرح کنند. باید به احزاب قدرت داد تا آن ها گفت وگو 
کنند. امروز حرف ها متناقض است ما آخر نفهمیدیم باید 
گفت وگــو کنیم یا چوب بخوریم. بنابراین اول باید تکلیف 
این حرف ها مشــخص شــود و بعد مکانیسم گفت وگو را 
طراحی کنیم.جعفرزاده ایمن آبادی در پاسخ به این سوال 
که حاکمیت برای انجام گفت وگو باید چه رفتاری در پیش 
بگیرد و چرا طرح گفت وگو همواره در شرایط بحرانی مطرح 
می شود، گفت: افراد، گروه ها و جناح ها همیشه مورد حمله 
کانون قدرت قرار دارند. ما امروز بلد نیستیم به رقیب سیاسی 
خودمان احترام بگذاریم. روزنامه  کیهان احترامی برای رقیب 
قائل نیست، ادبیات سیاسی ندارد فقط با فحاشی با مخالفان 
خــود حرف می زند. بنابراین ما هنوز به پختگی در ادبیات 
سیاسی نرسیدیم که بخواهیم به گفتمان سیاسی برسیم.

وی تصریح کرد: مجموعه ای در قدرت فکر می کند تا ابد در 
قدرت است و لزومی ندارد گفت وگو کند. بنابراین تا زمانی 
که این مسیر وجود دارد، طرح مسئله گفت وگو یک شوخی 
اســت. به سیاستی که صدا و ســیما در پیش گرفته و به 
امثال رائفی پور و حسن عباسی تریبون می دهد، نشانگر این 
است که آن ها نیازی به گفت وگو نمی بینند و فکر می کنند 
خودشان قدرت مطلق بوده و همیشه می توانند همه چیز را 
به روش خودشان حل کنند در صورتی که این طور نیست.

رئیسی : اجازه واردات مشابه محصول 
باکیفیت داخلی را ندارید 

رئیــس جمهــور حمایت مالــی، حقوقــی و همچنین 
تســهیل گری در صدور مجوزها بویژه برای شرکت های 
دانش بنیان را از جمله حمایت های لازم دولت از نخبگان 
برشــمرد و گفت: فراهم کردن زمینه برای نقش آفرینی 
بیشتر نخبگان گره گشای بسیاری از مشکلات کشور در 
مســایل اقتصادی، اجتماعی و فرهنگی خواهد بود. سید 
ابراهیم رئیســی صبح دیروز سه شــنبه در دوازدهمین 
همایش بنیاد ملی نخبگان که در ســالن اجلاس سران 
برگزار شد، با بیان اینکه امروز اراده جدی دولت حمایت و 
توجه به نخبگان است، افزود: ظرفیت نخبگان کشور قطعاً 
زمینه بسیار مناســبی برای تحقق ایده دولت مردمی در 
ایجاد تحول در زمینه های علمی و عملکردی خواهد بود.

رئیسی حمایت مالی، حقوقی و همچنین تسهیل گری در 
صدور مجوزها بویژه برای شــرکت های دانش بنیان را از 
جمله حمایت های لازم دولت از نخبگان برشمرد و افزود: 
امروز حضور نخبگان در جای جای کشور جلوه دارد و قطعاً 
فراهم کردن زمینه برای نقش آفرینی بیشتر آنان گره گشای 
بسیاری از مشکلات کشور در مسایل اقتصادی، اجتماعی 
و فرهنگی خواهد بود.رئیســی بســیاری از مشکلاتی را 
که برای بشــریت در حال اتفاق افتادن است، ناشی از به 
خدمت گرفتن علم و دانش نخبگان از ســوی قدرت های 
استکباری دنیا دانست و تصریح کرد: اگر هر یک از نخبگان 
ما به کشور دیگری مهاجرت کرد، ولو با شرایط و امکانات 
خوب مشغول بکار شد، اما باید از خود بپرسد که محصول 
فعالیت و علم و دانش او به دست چه کسی خواهد افتاد و 

در چه مسیری مورد استفاده قرار می گیرد؟

خبر

همدلی| گفت وگو و ضرورت شکل گیری آن 
به موضوع اول سیاسیون تبدیل شده است. 
مقامات ارشــد کشــور از آن دفاع می کنند 
و می گویند از منتقدان اســتقبال و دعوت 
می کنیــم. با این حال برخــی از منتقدین 
می گوینــد هرچنــد که مقامات ســخن از 
شکل گیری گفت وگو را مطرح کرده اند، اما 
رویکردها به سمتی است که نشان می دهد 
هنوز اراده جدی برای این کار وجود ندارد. 
پرسد چگونه  محمدجواد حق شــناس می 
ممکن اســت گفت وگویی شکل بگیرید در 
حالی کــه پلتفرم های مبتنی بر گفت وگو و 

مخاطب از دسترس خارج شده اند.؟
محمدجواد حق شناس فعال سیاسی اصلاح 
طلب و از اعضای ارشد حزب اعتماد ملی در 
گفت وگو با خبرنگار سیاسی روزنامه همدلی 
دربــاره ضرورت شــکل گیری گفت وگو در 
ســطوح مختلف جامعه ایران صحبت کرده 

است. 
او دربــاره چالش هــای شــکل گیری این 
گفت وگــو در ایران می گویــد: »مهم ترین 
نیاز وضعیت فعلی کشــور و جامعه و حتی 
به نظر من حوزه نخبــگان بحث گفت وگو 
اســت. این نیاز البته من فکر می کنم یکی 
از رویکردهایی اســت که شاید کمی دیر به 
آن توجه شــده اســت و آن طور که باید و 
شــاید در خلال چند دهه گذشــته نه تنها 
به آن توجه نشــده بلکه تــا حد زیادی هم 
به فراموشی سپرده شده بود و از این جهت 
هم خســارت زیادی هم به کشور و جامعه 

وارد شد.«
حق شــناس می گویــد:» کاهــش اعتماد 
بــه مســئولین و تصمیم ســازان  عمومی 
و دولتمــردان هــم یکــی از نتایج همین 
بی توجهــی بــه مســئله گفت وگــو بوده 
اســت. من فکر می کنم اگــر بخواهیم یک 
باشیم  داشــته  دقیق تری  آسیب شناســی 
می توانیم این مســئله را با مسئله روحانیت 
مقایســه کنیم. روحانیت در گذشــته های 
دور وقتی که با مخاطبین روبه رو می شدند 
به نوعی بر اســاس خطبه محوری و گفتن 

یکسویه صحبت می کردند. 
روحانیــون به نوعی به یک ســخن گفتن 
یک ســویه عادت کرده بودند و این رویکرد 
به نظر می رســید که بعد از پیروزی انقلاب 
نیز حفظ شــد. آنان ســعی کردند که فقط 
ابزارهــا و تکنولوژی جدیــد را برای همین 
ســبک به خدمت بگیرنــد. در واقع همان 
سبک و سیاق سخن گفتن یک سویه را بر 
اساس منبر رفتن و خطبه خواندن و انتظار 
تأیید گرفتن و همراهــی کردن مخاطبین 

خودشان بازسازی کردند.«
این فعال سیاسی می افزاید:»عملا می شود 
گفت که به نوعی ما شــاهد رشد و توسعه 
فضاهای مبتنــی بر مونولــوگ در جامعه 
بودیم. شاهد شکل گیری صدها تریبون نماز 
جمعه در کشــور و همین طور تریبونهای 
مســتقر در مساجد و منبرهایی که بر آن ها 
اضافه شد، بودیم. مثلا اضافه شدن مداح ها 
نماد توسعه این رویکرد بوده است. در نهایت 
این روند در رسانه جدید و مدرنی هم مثل 
رادیو و تلویزیون اتفــاق افتاد. دقیقا همان 
ســبک مورد بازسازی قرار گرفت. می بینیم 
که شبکه های متعدد رســانه ملی و جدید 
هم در ســاعات مختلف در شبانه روز محل 
حضور روحانیون محترم و مداحان و کسانی 

است که یک سویه با مردم سخن می گویند 
و فکر می کنند می توانند موثر باشند.«

حق شــناس این گونه تحلیل می کند: »به 
نظر می رســد که انســان امروز به خصوص 
جوانان بعد از رشد و توسعه فضای مجازی 
عملا نشــان دادند که از رونــد قبلی یعنی 
از یک رســانه و تولیدات یک ســویه حتی 
در غالب مطبوعات و یــا رادیو و تلویزیون 
رویگردان هســتند و ترجیــح می دهند که 
بتوانند وارد گفت وگوی رو در رو شــوند. در 
نتیجــه حالا می بینیم که در یک دهه اخیر 
فضای مجازی سرعت رشــد زیادی داشته 
است. شاید چون ما آنجا یک نفر نداریم که 
یک سویه صحبت کند، بلکه فضای گفت وگو 
برقرار اســت. فضایی که ما می بینیم برای 
اظهارنظر مخاطبان طراحی شــده اســت. 
یعنی همه می توانند به اشکال مختلف اظهار 
نظر کننــد. در نتیجه در چنین فضایی اگر 
کسی سخنی گفت باید آمادگی داشته باشد 
تا هزاران مخاطــب نظرات مخالف و موافق 
خود را خیلی صریح و مستقیم به او عرضه 
کنند و آن جا می تواند محل گفت وگو برای 
مخاطبین باشد به همین دلیل می گویم این 

فضاها رشد داشته است.«
عضو حــزب اعتمــاد ملی معتقد اســت: 
»متأسفانه به نظر می رسد که تصمیم سازان 
و مسئولین کشور از امر بدیهی پاسخگویی 
امر شنیدن و پاســخ دادن گریزان هستند. 
گریز آنان فضا را به ســمتی برده است که 
نتوانســته اند در فضای موجود به خواسته 
آحاد جامعه دست پیدا کنند. نتوانستند نقد 
رفتار خودشــان را از زبان مخاطبین اصلی 
جامعه بشــنوند و این تبدیل شده است به 
مجموعه ای متراکــم از نقدها و گلایه های 
انبوهی که در تمام این ســال ها بیان نشده 
اســت. یا اگر بیان شده شنیده نشده است 
و اگر شــنیده شــده هم به آن عمل نشده 
اســت و به نوعی با تحقیــر و بی توجهی و 
با کوچک شــماری این خواســته ها مواجه 

بوده ایم.«
حق شــناس می گوید: »ما قطعا نیاز داریم 
کــه در حوزه توجه به نظر مردم و مســئله 
گفت وگو تجدید نظر اساسی کنیم. من فکر 

می کنم یکــی از اتفاقاتی کــه در این فضا 
باید شکل بگیرد و اولین گامی که برداشته 
شــود بحث فراهم کردن آزادی است. ولی 
الان مــا می بینیم که اینترنت دچار اختلال 
و قطــع می شــود و تمــام پلتفرم هایی که 
گفت وگو محور هستند را از دسترس خارج 
می کنند. حتی پلتفرمی مثل اینســتاگرام 
و واتس آپ هم مشــمول ایــن رویکرد قرار 
می گیرند. این ها نشــان مــی دهد که گویا 
در واقع ســاختار تصمیم سازی و حاکمیت 
مایل نیســت که نه تنها خودش گفت وگو 
کند و امکان پاسخ گویی را فراهم کند، بلکه 
از گفت وگــو میان ملت هم فرار می کند. به 
نظر نمی رسد که این شــرایط دوام داشته 
باشــد و به خاطر همین رویکرد می بینیم 
چقدر شــغل در فضای مجازی دست خوش 
چنین تصمیمی می شــود که ضرر و زیان 
بســیار بزرگی بــه صاحبان مشــاغل وارد 
می کند.این نشــان می دهد که بی شک این 
شــرایط تداومی هم نخواهد داشت. من فکر 
می کنم به جای این که ما مســئله را حل 
کنیم شاهد هستیم که به سمت پاک کردن 

صورت مسئله حرکت شده است.«
این فعال سیاسی می افزاید: »این جاست که 
من فکر می کنم این تجدید نظر باید صورت 
بگیرد ما باید رویکرد گفت و شنود را از مهد 
کودک هــا و از میان خانواده ها آغاز کنیم و 
عادت کنیــم. جوان امروز که همان کودک 
دیروز اســت اگر یاد می گرفت که در مقابله 
با مباحــث چه در خانــواده چه در محیط 
آموزشی مدرسه و دانشگاه به پرسش هایش 
پاســخ داده شــود ترجیحش این نبود که 
مطالباتــش را در کف خیابــان ببرد و آن 
را فریــاد کند. این اتفــاق را مجموعه ای از 
ســخنانی که در تمام این ســال ها شنیده 
نشده می بینیم و شاهد هستیم که جوانان 
دهه های هشــتادی و هفتادی تحمل شان 
تمام شــده اســت و ســعی می کنند برای 
یافتن پاسخ به سوالات تمام این سال ها به 
کف خیابان بروند و خودشان را با عصبانیت 

و پرخاشگری و دلخوری به زبان بیاورند.«
حق شناس در بخش دیگری از این گفت وگو 
توضیح می دهــد: »من فکر نمی کنم که در 

این بخش خشــونت کارساز باشد و ما باید 
به پلیس و نیروهای امنیتی آموزش بدهیم 
که تحمــل کنند و با تحمل لازم و آمادگی 
ظاهر شــوند. باید فضای لازم و تجدید نظر 
در رویکردمــان به وجــود بیاوریم و فضای 
رسانه ای شکل بگیرد که امکان گفت وگو در 
آن باشــد. اگر می خواهیم یک گفت وشنود 
مبتنی بر عقلانیت و منافع ملی شکل بگیرد 
باید زمینه رشــد و گسترش مطبوعات آزاد 
را فراهم کنیم و آنجاســت که توانسته ایم 
بــه افکار عمومــی احترام بگذاریم. شــاید 
این روند به بازگشــت مرجعیت رســانه ای 
به داخل کشــور کمک کند. الان مرجعیت 
رســانه ای به خارج از کشــور منتقل شده 
است. شاهد هســتیم که کشورها دیگر که 
حتمــا بیش از هر چیزی به فکر منافع ملی 
خود هستند و برای ما دل نمی سوزانند این 
مرجعیت را کنتــرل می کنند. ولی با تغییر 
این روند می توانیم مرجعیت رســانه را به 

داخل کشور برگردانیم.«
او می گوید: »ما رویکردهای گذشــته مثلا 
بستن فله ای مطبوعات و برخوردهای قاضی 
مرتضــوی در آن ســال ها را یادمان نرفته 
است. تمام رســانه های مستقل و قدرتمند 
و دارای مخاطــب را از دم تیــغ گذراندند. 
امروز می بینیــم که یک انحصاری در رادیو 
و تلویزیون وجود دارد و بیش از ۶0 شبکه 
تلویزیونــی و رادیویی و دهه هــا روزنامه و 
ســایت و خبرگزاری همه یک صدا را تبلیغ 
می کنند. این قدرت رسانه ای نمی آورد. همه 
این ها یک سخن می گویند و به جز این که 
مردم را نســبت به این رســانه ها بی اعتماد 
می کنند و با یک تحریــم و ندیدن روبه رو 
می کند، اثر دیگری ندارند. همین هم باعث 
می شــود در روز مبــادا که نیاز به کســب 
خبر هســت می بینیم که با بستن اینترنت 
در داخل کشــور و برخورد های خشــن با 
خبرنگاران و به زنــدان انداختن آن ها یک 
اتفاق بیشــتر رخ نداده است و اینکه جامعه 
ایرانی به سمت کســب نیاز خود می رود و 
متوسل به شبکه های خارجی می شود و این 
رویکرد محدود کردن فضای داخل بهترین 

خدمت به آنان بوده است.«

محمدجواد حق شناس در گفت وگو با همدلی: 

دعوتبهگفتوگوبابستناینترنتنمیخواند

همدلی| آتش سوزی در زندان اوین که منجربه کشته شدن 
چند زندانی شــد، ابعاد مختلفی دارد. ابعــادی که به نظر 
می رســد هنوز به طور کامل بیان نشده است. برخی منابع 
هرچند آمار کشــته ها را اعلام کردند، اما گویا هنوز بخش 
مهمی از چگونگی و چرایــی وقوع این حادثه در مهم ترین 
زندان کشور روشن نشده است. در تازه ترین اظهار نظر جواد 
کریمی قدوســی نماینده مشهد در مجلس شورای اسلامی 
روایتی متفاوت از آنچه مقامات گفته اند، ارائه داده اســت. 
کریمی قدوسی به شکلی عجیب پای مهدی هاشمی فرزند 
مرحوم هاشمی رفســنجانی را به این ماجرا باز کرده است. 
کریمی قدوســی از منتقدان سرســخت خانواده هاشــمی 
رفسنجانی است. برادر مهدی هاشمی همزمان با وقوع آتش 
ســوزی در اوین اعلام کرده بود که بــرادرش این هفته به 

توصیه برخی از مرخصی به زندان بازنگشته است. 
دیروزجــواد کریمی قدوســی در جمع خبرنــگاران درباره 
حوادث زندان اویــن عنوان کرد:  »شــبکه های ضدانقلابِ 
معاندِ عبری عربی اینترنشــنال دو ســه روز قبل از حادثه 
زنــدان اوین اعــلام می کند کــه ممکن اســت حادثه ای 
مشابه ســینما رکس آبادان در ایران اتفاق بیفتد یعنی در 
آتش ســوزی بزرگی ممکن است جمع زیادی کشته شوند، 
لذا بدانید اگر چنین اتفاقی افتاد این کار ایران اســت و به 
اصطلاح آنها کار رژیم اســت. داستان اوین دقیقا آن چیزی 
که کمیسیون امنیت ملی در میدان تحقیق و تفحص کرده 
و همچنین کمیسیون امور شوراها که امروز به آنجا رفته اند، 

عین همانی است که به اطلاع مردم رسید.«

عضو کمیسیون امنیت ملی مجلس گفت: »در ابتدا، مامور 
برای سرشــماری زندانیان آن بند وارد می شود وقتی در را 
بــاز می کند آنها یک نفر را روی پتــو می خوابانند و وانمود 
می کنند که او مریض اســت و نیــاز به اورژانس دارد. درب 
را بــاز می کنند که مامور به داخل بــرود اما بلافاصله در را 
می شــکنند و نمی گذارند باز شود و می ریزند داخل قسمت 
دوم. از آنجا شــروع می کنند وارد فضای دیگری می شــوند 
یعنی کاملًا طراحی شــده و برنامه ریزی شده در این ماجرا 

اقدام کردند و آن بند به طور کلی از بین می رود.«
وی بــا بیان اینکه شــاید حدود ۴0 یــا ۵0 میلیارد تومان 
خســارت به آن بند زده شده باشد، گفت: »ابزار و امکاناتی 
که آنجا وجود دارد از بین رفته است. بسیار مهم آن است که 
بررسی ها نشان داد که دستگاه های امنیتی و شورای امنیت 
کشــور از قبل به همه این مراکز مهمــی که احتمال داده 

می شــود التهابی در آنجا به وجود بیاید، دستورالعمل های 
خودش را ارســال کرده و تذکرات خودشان را داده اند. لذا 
در اوین هم یگان امنیتی کاملًا آماده بوده و توانسته بسیار 

خوب این نقشه شوم دشمن را خنثی و مهار کند.«
کریمی قدوسی خاطرنشان کرد: »اتفاقی هم که برای ۷، ۸ 
نفر افتاده کاملًا مشــخص بوده که چه تعداد بر اثر خفگی 
ناشــی از دود آن آتش ســوزی بزرگ که در انبار ملزومات 
آن کارگاه اتفاق افتاده جان خود را از دســت داده اند و آثار 
بعــدی این قصه تحلیل و بررســی های امنیتی و اطلاعاتی 
اســت که چگونه و با چه نقشــه هایی و با چه هماهنگی از 
بیرون آغاز شــده اســت. نکته قابل توجه این است که یک 
فــردی از داخل بند با چاقو خودش را به بندی می رســاند 
که مهدی )هاشــمی( آنجاســت و دنبال کشتن او بوده که 
حالا گویــا قبلش مهدی در بند دیگــری بوده که خودش 
درخواســت می کند جابجا شــود که گویا می آیند سراغش 
که او را بکشــند. ایــن را هم بگویید که می خواســتند در 
این آتش ســوزی بزرگ یــک جمعی از زندانی ها کشــته 
شــوند و مهدی هم با آن ســوابقش کشــته شــود و برای 
جمهوری اســلامی مظلوم چه پاپوشی درست کنند و چه 
التهاب آفرینی در دنیا و منطقه و کشــور کنند. کمک هایی 
هم که از بیرون رفته کاملا مسلط و حقیقتاً هوشیارانه عمل 
شده که امروز ما درخواست کرده ایم اعضای شورای تامین 
تهران تشریف می آورند کمیسیون امنیت که تشکر کنیم از 
زحمات، دقت ها، تلاش ها و مجاهدت های آنها چه در تهران 

و چه در ماجرای زندان اوین.«

نماینده عضو پایداری، پای مهدی هاشمی را وسط کشید

روایت عجیب کریمی قدوسی از آتش سوزی اوین


